

Субъект преступления по п. «а» ч. 3 ст. 230 УК РФ: 16 или 18 лет?

Быкова Елена Георгиевна,

доцент кафедры уголовного права, криминологии и уголовного процесса
Екатеринбургского филиала ФГКОУ ВО «Московская академия Следственного комитета
Российской Федерации»,
кандидат юридических наук, доцент (г. Екатеринбург)
mega83-03@mail.ru

Цель: юридический анализ теоретических и практических аспектов определения возраста наступления уголовной ответственности за склонение лица, не достигшего 18 лет, к потреблению наркотических средств.

Методология: основополагающим методом являлся диалектический. При изучении нормативных актов, регулирующих вопросы привлечения к ответственности несовершеннолетних, использовался формально-юридический метод. Высказывалась и обосновывалась гипотеза о корректности редакции п. «а» ч. 3 ст. 230 УК РФ. Анализировались судебная практика и научные публикации по изучаемому вопросу.

Выводы: автор заключил, что отсутствие законодательного ограничения позволяет оценить по п. «а» ч. 3 ст. 230 УК РФ действия лица в возрасте от шестнадцати до восемнадцати лет.

Научная и практическая значимость: научная значимость исследования выражается в разработке научно-обоснованных предложений, содержащих ответ на вопрос о возрасте лица, привлекаемого по п. «а» ч. 3 ст. 230 УК РФ. Отмеченную проблему могут в дальнейшем подробно раскрыть в научных исследованиях. Практическая значимость определяется тем, что аргументированный автором вывод может послужить ориентиром при расследовании и рассмотрении уголовных дел по п. «а» ч. 3 ст. 230 УК РФ для формирования единого подхода.

Ключевые слова: наркотическое средство, психотропное вещество, склонение, несовершеннолетний, повышенный возраст ответственности, п. «а» ч. 3 ст. 230 УК РФ, субъект преступления.

Crime Subject Under Clause “a” Part 3 Article 230 of the Criminal Code of the Russian Federation: 16 or 18 Years?

Bykova Elena G.

Associate Professor of the Department of Criminal Law, Criminology and Criminal Procedure of the Ekaterinburg Branch of the Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation
PhD (Law), Associate Professor (Ekaterinburg)

Purpose: legal analysis of theoretical and practical aspects of determining the age of criminal responsibility for inducing a person under the age of 18 to use narcotic drugs.

Methodology: the fundamental method was dialectical. When studying the regulations governing the issues of bringing minors to justice, the formal legal method was used. The hypothesis about the correctness of the wording of paragraph «a» of Part 3 of Art. 230 of the Criminal Code of the Russian Federation. Analyzed judicial practice and scientific publications on the issue under study.

Conclusions: the author concluded that the absence of a legislative limitation makes it possible to assess according to paragraph «a» of Part 3 of Art. 230 of the Criminal Code of the Russian Federation actions of a person aged sixteen to eighteen years.

Scientific and practical significance: the scientific significance of the research is expressed in the development of scientifically grounded proposals containing the answer to the question about the age of the person involved in paragraph «a» of Part 3 of Art. 230 of the Criminal Code of the Russian Federation. The noted problem can be further disclosed in detail in scientific research. Practical significance is determined by the fact that the conclusion reasoned by the author can serve as a guideline in the investigation and consideration of criminal cases under paragraph «a» of Part 3 of Art. 230 of the Criminal Code of the Russian Federation for the formation of a unified approach.

Keywords: drug, psychotropic substance, induce, minor, increased age of responsibility, paragraph «a» of Part 3 of Art. 230 of the Criminal Code of the Russian Federation, the subject of the crime.